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Bilag nr. 4: Notat med behandling af høringssvar fra indkaldelse af forslag og ideer
Forslag til lokalplan nr. 514 for et vindmølleområde ved Tolstrup samt forslag til tillæg nr. 32 til Kommuneplan 2017-2029

Der er indkaldt forslag og ideer til planlægningen og indholdet i miljørapporten vedr. vindmøller ved Tolstrup fra den 8. oktober 2018 til den 19. november 2018.

Der har den 31. oktober været afholdt et borgermøde. Der deltog ca. 60 personer. 

Der er kommet 31 forslag, ideer og bemærkninger fra:

Nr. Part/Navn Adresse Postnr. og by
(1) Alma og Jens Evald Tougaard Kjellerupvej 9 8620 Kjellerup
(2) Michael Hildebrandt Kjellerupvej 14 8800 Viborg
(3) Kristian Sejersbøl Stenshøj 12, Bruunshåb 8800 Viborg
(4) Ejgil Lindgård Christensen Gl. Århusvej 399 8800 Viborg
(5) Jørgen Mortensen Tostrupvej 64 8800 Viborg
(6) Hagbard Storgaard

(Flyvepladsleder Viborg Flyveplads) 
Vestervænget 14 E 7800 Skive

(7) Gert Leth Gl. Århusvej 480, Rindsholm 8800 Viborg
(8) Inge Leth Gl Århusvej 480 8800 Viborg
(9) M&T Hansen Gl. Århusvej 462 8800 Viborg

(10) Lis Hjarbæk Brobjerrevej 8 8800 Viborg
(11) Britta Hansen Gl. Århusvej 393 8800 Viborg
(12) Solveig Friborg Gl. Århusvej 410 8800 Viborg
(13) Dorthe Jacobsen Gl. Århusvej 470 8800 Viborg
(14) Bent Jacobsen Gl. Århusvej 407 8800 Viborg
(15) Ditte Marie Scheffel Johansen Røverhøjvej 6 8840 Rødkærsbro
(16) Anders Boel Gl. Århusvej 349 8800 Viborg
(17) Anders Boel Gl. Århusvej 349 8800 Viborg
(18) Danmarks Naturfredningsforening lokalafdeling 

Viborg v. Jens Ove Nielsen
Hovedgaden 36 8830 Tjele

(19) Jane Christensen Skaunvej 31, Sønder Rind 8800 Viborg
(20) Lene og Brian Pedersen Tostrupvej 59 8800 Viborg
(21) Mogens Hansen Gl. Bruunshaabvej 1 8800 Viborg
(22) Svend Erik Skovsgaard og Birgitte Bach Tostrupvej 61 8800 Viborg
(23) Anne Marie Tarri m.fl. Demstrupvej 25, Almind 8800 Viborg
(24) Merete Jensen Tostrupvej 65 8800 Viborg
(25) Tina og Brian Dam Sørensen Demstrupvej 35 8800 Viborg
(26) Birthe og Arne Th. Poulsen Tostrupvej 70 8800 Viborg
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(27) Michael Hildebrandt Kjellerupvej 14 8800 Viborg
(28) Michael Hildebrandt Kjellerupvej 14 8800 Viborg
(29) Arne Nicolaisen Viborgvej 14 8840 Rødkærsbro 
(30) Henning Moestrup m.fl. Tostrupvej 57B 8800 Viborg
(31) Kaj Erik Nielsen Friborg Gl. Århusvej 410 8800 Viborg

Resume af forslag og ideer fremgår af skemaet på næste side. Heraf fremgår desuden forvaltningens vurdering og forslag til svar på, om forslagene og idéerne kan 
indgå i planlægningen og miljørapporten / miljøkonsekvensrapporten.
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Part Resumé Forvaltningens forslag til svar
1. 
Alma og Jens Evald 
Tougaard

Bemærker, at de bor 750 meter fra den nærmeste 
planlagte vindmølle i Silkeborg Kommune, og at de er 
tilhængere af vindmølleprojektet, og at de håber, at 
projektet bliver gennemført. 

-

2.
Michael Hildebrandt

Mener, at det er uacceptabelt at placere så høje vindmøller 
i Faldborgdalen, da det er et nationalt geologisk 
interesseområde.

Mener, at vindmøllerne vil virke obstruerende for 
trækkende gæs i meget store tal. Desuden er der 
flagermus og trækkende svaner.

Vindmøllernes påvirkning af området af særlig geologisk interesse skal 
belyses og vurderes nærmere i miljørapporten. Det skal bl.a. ske gennem 
visualisering af vindmøllerne set fra udvalgte positioner, som viser hvordan 
den visuelle oplevelse af Faldborgdalen vil påvirkes af vindmøllerne.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for flagermusarter og 
fuglearter indgå.

3.
Kristian Sejersbøl

Udtrykker en positiv holdning til, at vindmølleprojektet ved 
Tolstrup fremmes af forvaltningen og politikerne i Viborg 
Kommune.

Bemærker, at Viborg Kommunes politiske ambitioner og 
mål ikke hidtil har været af en sådan styrke, at 
vindmølleprojekterne slutteligt er blevet politisk vedtaget 
og gennemført. 

Mener, at Viborg Kommune har et sort energiregnskab, og 
at landvindmøller er den absolut billigste måde at sikre 
mere vedvarende energi og et grønnere energiregnskab. 
Mener, at Viborg Kommune nu har chancen for at udvise 
politisk mod til at fremme vindmølleprojektet med behørig 
respekt for de nærmeste naboer. 

Mener, at man skal erkende, at vindmøller i dag er store 
bygningsværker, som ikke kan gemmes i landskabet, og at 
den landskabelige påvirkning naturligvis skal vurderes. 

Bemærker, at vindmøllefabrikanter fortsat arbejder på, at 
sikre rentable vindmøller med lav støjudsendelse og stor 
kapacitetsfaktor – også til områder med lavere middelvind 
end ved vestkysten. 

Angiver hvordan kildestøjen for Vestas vindmøller er faldet 
jo nyere og større vindmøllerne er. Mener, at projektet bør 

-
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fremmes, så der etableres effektive møller med lavest 
mulige støjudbredelse.  

Mener, at det er positivt for projektet, at udvikler været i 
god dialog med alle naboer indenfor ca. 1.000 meter 
omkring mølleprojektet. 

Bakker op om, at politikere fremmer mølleområdet ved 
Tolstrup og samtidig vurderer mulighederne for at udpege 
yderligere bæredygtige områder til flere vindmølleprojekter 
i Viborg Kommune.

4. 
Ejgil Lindgård 
Christensen

Mener, at placering af vindmøller i det pågældende 
område er et angreb på den skønne naturområde 
Falborgdal, som tiltrækker mange trækfugle fx svaner og 
gæs. 

Mener, at det vil forhindre en hensigtsmæssig placering af 
en motorvej gennem området. 

Mener, at byområdet i Rindsholm vil blive meget forringet 
på grund af støj og andre ulemper.

I Miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser. 

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

5. 
Jørgen Mortensen

Mener, at det vil være en ualmindelig dårlig ide at opstille 
vindmøller. 

Mener, at der bør stilles krav om, at der er kapital i 
foretagendet til at fjerne møllerne i tilfælde af havari eller 
når møllerne er udtjent.

-

Der vil i forslaget til lokalplanen for vindmølleområdet indgå en bestemmelse 
om, at hvis brugen af vindmøller ophører, skal de fjernes efter ophørt drift, og 
arealerne skal retableres til jordbrugsmæssig drift. I bestemmelsen vil det 
også fremgå, at fjernelsen skal ske uden udgift for det offentlige og på 
grundejerens regning.  

6. 
Hagbard Storgaard

Ønsker, at det undersøges om vindmøllerne vil være i 
konflikt med indflyvningsområdet for Viborg Flyveplads, da 
det vil påvirke flyvepladsens eksistens. 

Vindmøllerne vil blive placeret uden for indflyvningszonerne til Viborg 
Flyveplads. Miljørapporten vil indeholde en beskrivelse af afmærkning af 
vindmøllerne. 
 

7. 
Gert Leth

Mener, at de eksisterende udpegede vindmølleområder i 
Kommuneplan 2017 – 2029 bør udnyttes inden der sættes 
nye vindmøller op i resten af kommunen. 

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. 
For byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf 
det fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer 
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Mener, at de planlagte vindmøller kommer til at lægge i 
vejen for den østlige føring af Hærvejsmotorvejen. 

til fordel for alternative energiformer bl.a. vindmøller.  

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser. 

8. 
Inge Leth

Mener, at vindmøller vil stoppe de mange trækfugle, der 
flyver henover Tolstrup området.

Mener, at vindmøllerne vil ødelægge planen for den 
planlagte østlige linieføring af Hærvejsmotorvejen. 

I Miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.

9. 
M&T Hansen

Mener, at det er almindeligt anerkendt, at vindmøller på 
land giver lavfrekvent støj samt infrarød påvirkning, og at 
det er påvist, at det kan have alvorlige helbredsmæssige 
påvirkninger. 

Mener, at kommunen i forbindelse med grøn omstilling bør 
satse på bl.a. overskudsvarme fra Apples center i Tjele, 
samt støtte etablering af store effektive havvindmølle 
parker.

Mener, at 3 tilfældige lodsejeres ønske om at etablere 
vindmøller på egen ejendom ikke bør kunne påvirke 
kommunens overordnede energiplanlægning, specielt ikke 
i et lavtliggende naturområde med et stort varieret plante 
og dyreliv. Mener, at lodsejerne bør henvises til investering 
i vindmøller i de i forvejen udpegede vindmølleområder. 

Mener, at vindmøller i området vil kunne forhindre en 
hensigtsmæssig placering af en evt. kommende motorvej. 

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

Viborg Kommune følger muligheden for udnyttelse af overskudsvarme, og 
Viborg Kommune har strategisk fokus på flere muligheder for alternative 
energiformer. 

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. 
For byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf 
det fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer 
til fordel for alternative energiformer bl.a. vindmøller.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

10. 
Lis Hjarbæk

Mener, at vindmøller i området vil komme til at blokere for 
den rigtige linjeføring af en motorvej, og at man bør 
afvente tilladelse til vindmøller i området til motorvejen er 
planlagt. 

Mener, at der er udpegede områder til vindmøller, som er 
mere egnede til vindmøller. 

Mener, at det er betænkeligt, at placere vindmøller i en dal, 

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

Byrådet ønsker at undersøge, om det ansøgte område også er egnet til 
opstilling af vindmøller. Før et område udpeges til opstilling af vindmøller vil 
det blive vurderet, om det vil have en væsentlig påvirkning at områdets 
omgivelser. 

Viborg Kommune har et strategisk mål om at begrænse kommunens 
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og at andre placeringer må give en bedre udnyttelse. udledning af drivhusgasser og reducere brug af fossile brændstoffer til fordel 
for alternative energiformer bl.a. vindmøller. Vindmølleprojektets forventede 
energiproduktion og bidrag til reduktion af klimagasser samt en livscyklus-
analyse skal beskrives i miljørapporten.

11.
Britta Hansen

Mener, at det er uacceptabelt, at placere 
kæmpevindmøller så tæt på Rindsholm. Mener, at den 
lavfrekvente støj fra vindmøllerne er farlig for mennesker.

Mener, at vindmøller vil have en negativ virkning på 
naturen bl.a. utallige mængder af trækkende gæs samt 
Faldborgdal.

Mener, at vindmøller skal placeres i havet, hvor de gør 
meget mere gavn. 

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. For byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en 
konstitueringsaftale, hvoraf det fremgår, at der vil være fokus på at reducere 
brug af fossile brændstoffer til fordel for alternative energiformer bl.a. 
vindmøller.

12. 
Solveig Friborg

Spørger, hvorfor der er givet tilladelse til at behandle 
projektet, når der er brugt tid og kræfter på at udpege 
steder til opstilling af vindmøller i Kommuneplan 2017-
2029.

Spørger, hvorfor det skal være ved Tolstrup, og hvorfor det 
skal være så tæt på bygrænserne til Rindsholm og Sdr. 
Rind?

Spørger til dyrelivet i området trækfugle, flagermus mm.

Der er opstillet vindmøller i 6 ud af 8 udpegede vindmølleområder i 
Kommuneplan 2017 -2029. Byrådet skal virke for kommuneplanen, men 
kommuneplanen er ikke bindende for borgerne og herunder de lodsejere, 
som ejer jorden i de udpegede vindmølleområder. Viborg Kommune har ikke 
modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i de uudnyttede 
vindmølleområder.

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. For byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en 
konstitueringsaftale, hvoraf det fremgår, at der vil være fokus på at reducere 
brug af fossile brændstoffer til fordel for alternative energiformer bl.a. 
vindmøller.

Det ansøgte område kan umiddelbart overholde vindmøllebekendtgørelsens 
krav om afstand til nabobeboelse. Der er 2,3 km til Rindsholm og 2,5 km til 
Sdr. Rind fra nærmeste ansøgte vindmølleplacering. Miljørapporten vil belyse 
og vurdere vindmøllernes visuelle påvirkning af de omkringliggende byer. 

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for flagermusarter og 
fuglearter indgå.
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Spørger, hvorfor det ikke skal placeres i Vesterhavet, hvor 
havvindmøller producerer meget mere strøm.
Spørger, hvorfor der ikke satses mere på solenergi og 
opfordrer til at se på nabolandene.

Spørger, hvordan vindmøller påvirker helbredet hos 
områdets beboere og landsbyernes mange små børn? 

Foreslår, at projektet udskydes til man kender planerne for 
en Hærvejsmotorvej. 

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. For byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en 
konstitueringsaftale, hvoraf det fremgår, at der vil være fokus på at reducere 
brug af fossile brændstoffer til fordel for alternative energiformer bl.a. 
biogasanlæg, solceller, vindmøller og overskudsvarme.

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

13. 
Dorthe Jacobsen

Mener, at det er uhensigtsmæssigt at opstille kæmpe 
vindmøller tæt på Rindsholm, da det har indflydelse på 
helbredet. 

Mener, at det vil være ødelæggende for natur og dyreliv i 
Faldborgdalen. 

Mener, at det er en bedre ide, at opstille solceller på 
kommunens bygninger, ved Apples bygninger og andre 
velegnede steder. Henviser til velfungerende solanlæg 
andre steder og garantiordning for solceller. 

Foreslår, at der bør foretages en livscyklus-analyse for 
projektet. 

Mener, at der skal tænkes på afstanden til jernbane. 

Mener, at der ikke må opstilles vindmøller i Faldborgdalen, 
som er et smukt naturområde jf. § 11a. 

Mener, at projektet ikke må gennemføres på bekostning af 

Der er 2,3 km til Rindsholm fra nærmeste ansøgte vindmølleplacering. Det 
ansøgte område kan umiddelbart overholde lovgivningens krav om en 
afstand på 4 gange vindmøllens totalhøjde til nabobeboelse. Miljørapporten 
skal belyse og vurdere, om vindmølleprojektet kan overholde lovens krav om 
støj fra vindmøller. Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for 
undersøgelser af vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for flagermusarter og 
fuglearter indgå.  Øvrige naturforhold som beskyttet natur vil desuden blive 
beskrevet.

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

Vindmølleprojektets forventede energiproduktion og bidrag til reduktion af 
klimagasser samt en livscyklus-analyse skal beskrives i miljørapporten.

Vindmølleprojektets påvirkning af Kjellerupvej og jernbanen skal belyses og 
vurderes i miljørapporten.

Planlovens § 11 a fastlægger hvad kommuneplanen skal indeholde 
retningslinjer for. Vindmølleprojektets påvirkning af forhold, som 
kommuneplanen indeholder retningslinjer for, skal belyses og vurderes i 
miljørapporten bl.a. påvirkningen af byzoner, lavbundsarealer, 
naturbeskyttelsesinteresser, landskabelige og geologiske bevaringsværdier.

Vindmølleprojektets påvirkning af omgivelserne vil blive belyst og vurderet i 
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børnefamiliernes trivsel og fremtid. 

Mener, at vindmøllerne står i vejen for, at en 
hærvejsmotorvej øst om Viborg kan placeres længere væk 
fra Rindsholm og Sdr. Rind, hvilket vil give unødig meget 
trafikstøj omkring Rindsholm og Sdr. Rind på lang sigt.

miljørapporten. Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for 
undersøgelser af vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

14. 
Bent Jacobsen

Mener, at vindmøller skræmmer fuglene i Faldborgdalen. 

Mener, at § 11a og mange andre regler overtrædes. 

Mener, at vindmøller skal sættes op i de udpegede 
områder i kommuneplanen. 
Mener, at der ikke skal være store vindmøller hid og did 
overalt i kommune til skade for alle andre borgere og 
naturen. 
Mener, at lodsejerne tjener en formue på deres jord på alle 
andres bekostning. 

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.

Planlovens § 11 a fastlægger hvad kommuneplanen skal indeholde 
retningslinjer for. Vindmølleprojektets påvirkning af forhold, som 
kommuneplanen indeholder retningslinjer for, skal belyses og vurderes i 
miljørapporten bl.a. påvirkningen af byzoner, lavbundsarealer, 
naturbeskyttelsesinteresser, landskabelige og geologiske bevaringsværdier.

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. vindmøller.

15. 
Ditte Marie Scheffel 
Johansen 

Beder om, at der ikke bør opstilles vindmøller i et område 
med så mange dyr og fugle. Bemærker, at der pt. samles 
flere hundrede svaner og gæs dagligt i Faldborgdalen, 
ligesom der er flagermus i området. 

Bemærker, at de lever af at avle og træne heste, så de er 
skeptiske over for vindmøller i nærheden af de værdifulde 
heste. Bemærker, at der findes studier, der tyder på, at føl 
kan udvikle misdannelser, hvis de udsætte for lavfrekvent 
støj. 

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for flagermusarter og 
fuglearter indgå.

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers påvirkning af husdyr.  

16. 
Anders Boel

Bemærker, at opførelsen af solcelleparker er et reelt 
alternativ. 

Mener, at vindmøller vil påvirke boligpriser for naboer. 

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

Vindmøller kan resultere i et værditab på ejendomme i området. Der kan 
derfor anmeldes et krav om erstatning for værditab på beboelsesejendomme. 
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Mener, at vindmøller vil påvirke naboernes helbred. 
Henviser til forskellige undersøgelser om vindmøllers 
påvirkning. 

Foreslår, at der laves en komplet analyse over alle 
følgeomkostninger, også dem, der ikke umiddelbart kan 
værdifastsættes, og at der derefter alene tillades 
vedvarende energiformer, der hverken ødelægger 
naboernes helbred eller økonomi.

I forbindelse med offentlighedsperioden for planforslagene vil opstiller være 
forpligtet til at afholde et offentligt møde, hvor Energi-, forsynings- og 
klimaministeriet redegør for værditabs- og køberetsordningerne. Der er 
alternativt mulighed for at aftale mellem opstiller og ejer af 
beboelsesejendommen.

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser 

Vindmølleprojektets forventede energiproduktion og bidrag til reduktion af 
klimagasser samt en livscyklus-analyse skal beskrives i miljørapporten.

17. 
Anders Boel

Henviser til web-side om solcellepark som inspiration. -

18. 
Danmarks 
Naturfredningsforening 
lokalafdeling Viborg 

Bemærker, at DN generelt er meget positiv overfor 
udbygning af fossilfri energi, hvor bl.a. vindmøller, solceller 
og solfangere er i stand til at bidrage effektivt og med 
begrænsede miljømæssige problemer.

Mener, at det er afgørende, at belyse og vurdere 
vindmøllernes forhold til det omgivende landskab, da 150 
meter høje vindmøller er helt ude af proportion med det 
omgivende landskab.

Mener, at det er afgørende, at belyse og vurdere 
vindmøllernes forhold til Faldborgdalen som et særligt 
geologisk område. 

Mener, at det er afgørende, at belyse og vurdere 
vindmøllernes påvirkning af sangsvaner og gæs. 

Foreslår, at alternativer behandles lige så indgående som 
det forelagte projekt. 

Mener, at projektet ved Tolstrup ikke bør gennemføres, og 

-

Vindmøllernes påvirkning af landskabet herunder Faldborgdalen og området 
omkring Hald Ege skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

Vindmøllernes påvirkning af området af særlig geologisk interesse skal 
belyses og vurderes nærmere i miljørapporten. Det skal bl.a. ske gennem 
visualisering af vindmøllerne set fra udvalgte positioner, som viser hvordan 
den visuelle oplevelse af Faldborgdalen vil påvirkes af vindmøllerne.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter, herunder 
svaner og gæs indgå.

Miljørapporten skal indeholde en beskrivelse af et 0-alternativ, hvor 
vindmølleprojektet ikke gennemføres. Det vurderes, at der ikke er andre 
muligheder for opstilling af vindmøller i nærområdet. Byrådet har besluttet at 
undersøge 4 andre muligheder for placering af vindmøller. Det kører 
uafhængigt af ansøgningen om opstilling af vindmøller ved Tolstrup. 

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
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at vindmøller i den dimension ikke bør placeres til lands, 
og at en tilsvarende energiproduktion let kan opnås med 
nogle få vindmøller placeret til havs.

ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

19. 
Jane Christensen

Mener, at det grundlæggende er en rigtig god idé med 
grøn energi - herunder vindmøller - men at man er 
nødsaget til at forholde sig til de virkelige omgivelser.

Foreslår, at man laver en graduering, hvor der bliver givet 
"rabat" på strømmen, jo tættere man bor på en stor 
vindmølle. Dette ville danne en større forståelse for, at 
acceptere disse store møller.

Spørger om der sundhedsrisici ved vindmøller. 

Bemærker, at solceller er i fremmarch i hele verden, og at 
de falder i pris hele tiden, og at det kan forventes, at hver 
husstand i fremtiden vil producere sin egen strøm. 

Vindmøllernes påvirkning af omgivelserne skal belyses og vurderes i 
miljørapporten.  

Den nuværende lovgivning giver ikke denne mulighed. 

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser 

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

20. 
Lene og Brian 
Pedersen

Mener, at et vindmølleprojekt i Faldborgdalen tidligere er 
blevet afslået. 

Undres over, at der fremmes ansøgninger uden for de 
udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 – 2029. 

Bemærker, at Faldborgdalen er et nationalt geologisk 
interesseområde og et område med gravhøje og bopladser 
fra stenalderen.

I forbindelse med udarbejdelsen af et kommuneplantillæg for vindmøller i 
2010 blev der givet afslag til to konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller i Faldborgdalen parallelt med jernbanen. Afslaget var bl.a. 
begrundet i for kort afstand til jernbanen og geologiske interesser. 

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. vindmøller.  

Vindmøllernes påvirkning af området af særlig geologisk interesse skal 
belyses og vurderes nærmere i miljørapporten. Det skal bl.a. ske gennem 
visualisering af vindmøllerne set fra udvalgte positioner, som viser hvordan 
den visuelle oplevelse af Faldborgdalen vil påvirkes af vindmøllerne.
Der er ingen gravhøje i området og Viborg Museum har frigivet arealet til 
anlægsarbejder i henhold til bestemmelserne i museumslovens §§ 25-27.
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Bemærker, at Faldborgdalen har en fantastisk natur. 
Spørger, hvordan vindmøller vil påvirke de store flokke af 
gæs og svaner, der flyver fra området omkring Hald Sø og 
Vedsø over Middelhede for at slå sig ned i Middelhede 
Mose og Skaun Mose.

Mener, at støj og lavfrekvent støj er et væsentligt problem. 
Ønsker eksakte beregninger på støj og lavfrekvent støj. 

Er uforstående overfor, at der er højere grænseværdier for 
støjniveauet fra vindmøller end fra industrielle anlæg. 

Mener, at vindmøllestøj kan påvirke nattesøvn, og at det er 
almindeligt kendt, at det kan give alvorlige 
sundhedsproblemer som træthed, hovedpine og stress. 

Mener, at skyggekast kan give anledning til hovedpine, 
kvalme og svimmelhed, og at den danske lovgivning 
omkring skyggekast fra vindmøller er mangelfuld, hvilket 
giver projektmageren frie hænder til at nedtone 
skyggegenerne. 

Bemærker, at vindmølleprojektet vil påvirke det 
ændringsforslag som lokalsamfundet har indsendt i forhold 
til en linjeføring af Hærvejsmotorvejen. 

Bemærker, at den præsenterede økonomiske 
kompensation til lokalforeningerne ikke ændrer på de 
vedvarende gener og ulemper for borgerne, der bor i 
området omkring vindmøllerne. 

Mener, at Viborg Kommune kan købe sig ind i 
havvindmølleprojektparker, da havvindmøller producerer 
ca. 75% mere energi. 

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser.

Vindmøllernes skyggepåvirkning skal belyses og vurderes i miljørapporten.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

Vindmøller kan resultere i et værditab på ejendomme i området. Der kan 
derfor anmeldes et krav om erstatning for værditab på beboelsesejendomme. 
I forbindelse med offentlighedsperioden for planforslagene vil opstiller være 
forpligtet til at afholde et offentligt møde, hvor Energi-, forsynings- og 
klimaministeriet redegør for værditabs- og køberetsordningerne. Der er 
alternativt mulighed for at aftale mellem opstiller og ejer af 
beboelsesejendommen.

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området.

21. 
Mogens Hansen

Foreslår, at Viborg Kommune i den grønne strategi 
fravælger landbaserede vindmøller og i stedet kobler sig 
på havvindmølleprojekter samt solcelleanlæg.

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
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Bemærker, at der tillades ansøgninger om opstilling af 
vindmøller uden for de i kommuneplanen vedtagne 
områder egnet for vindmøller.

Bemærker, at der ikke længere kan fattes tillid til 
kommunens planlægning, jf. kommuneplanen.

Bemærker, at vindmøllerne agtes opstillet i et geologisk 
interessant område.

Bemærker, at den planlagte placering af vindmøllerne vil 
obstruere mod alternativ linjeføring af den kommende 
Hærvejsmotorvej - til ugunst for bl.a. skoledistrikterne for 
borgere i Sdr. Rind / Vinkel.

Bemærker, at den planlagte placering af vindmøllerne vil 
hindre kommende byudvikling mod syd og øst for 
Rindsholm.

overskudsvarme.

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. 

-

Vindmøllernes påvirkning af området af særlig geologisk interesse skal 
belyses og vurderes nærmere i miljørapporten. Det skal bl.a. ske gennem 
visualisering af vindmøllerne set fra udvalgte positioner, som viser hvordan 
den visuelle oplevelse af Faldborgdalen vil påvirkes af vindmøllerne.

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

Der er 2,3 km til Rindsholm fra nærmeste ansøgte vindmølleplacering. Der er 
jf. Kommuneplan 2017 -2029 ingen aktuelle planer om byudvikling syd og øst 
for Rindsholm. 

22. 
Svend Erik 
Skovsgaard og Birgitte 
Bach

Spørger, om det er orden at placere vindmøller udenfor de 
områder, der i kommuneplanen er udlagt til store 
vindmøller.

Spørger, om en placering i et værdifuldt landskab 
(Faldborgdalen) er i orden.

Spørger, om placeringen er i orden set i relation til den 
eventuelle linjeføring af motorvej øst om Viborg, herunder 
også det fremsatte forslag om linjeføring øst om 
landsbyerne Vinkel og Sdr. Rind.

Spørger, om placeringen er i orden i forhold til 
overvintrende gæs, svaner mv., der i stort tal fouragerer i 
området og overnatter ved Vedsø.

Byrådet har besluttet at undersøge flere muligheder for placering af 
vindmøller, med udgangspunkt i konkrete ansøgninger om opstilling af 
vindmøller. Der er ikke modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller i to 
af de udpegede vindmølleområder i Kommuneplan 2017 -2029. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. vindmøller.  

Vindmøllernes påvirkning af landskabet herunder Faldborgdalen og området 
omkring Hald Ege skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for fuglearter indgå.
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23. 
Anne Marie Tarri 
Indeholder 46 
underskrifter. 

Mener, at Viborg Kommune ikke skal arbejde for 150 
meter høje vindmøller i Faldborgdalen. 

Ønsker, at de sundhedsskadelige konsekvenser tages i 
betragtning. Mener, at lavfrekvent støj og infralyd fra 
vindmøller kan rejse i undergrunden, og at den er højere 
inde i huse end udenfor huse, og at lydbølgerne skaber 
mekaniske stød, der ødelægger menneskelige celler. 
Mener, at det er et stort problem, at myndigheder ikke 
måler den ikke-hørbare del af lyd. 

Henviser til et portugisisk forskningsprojekt om lavfrekvent 
støj, hvor der er observeret celleændringer hos mennesker 
og misfostre hos dyr. Henviser til eksempel på misfostre af 
mink i Danmark.

Opfordrer til, at der tages hensyn til de nationale 
geologiske interesser i Faldborgdalen. 

Bemærker, at der er mange flagermus og markfirben i 
Faldborgdalen, og at området er fourageringsområde for 
mange svaner og gæs. Bemærker, at §3 arealer er 
beskyttede og levesteder for bilag IV-arter, og at der ikke 
må opstilles vindmøller tæt på.

Bemærker, at vindmøllerne vil blive synlige fra Hald Sø 
området, hvor et af projekterne i ’De 5 halder’ er at åbne 
op for udsigt. Mener, at vindmøllernes bevægelse og højde 
vil få en enorm visuel plads i landskabet.  
Opfordrer til, at Viborg Kommune tænker grøn energi og
bæredygtighed på en intelligent måde, hvor æstetiske 
overvejelser også indgår.

Mener, at det er vigtigt, at Viborg Kommune tager hensyn 
til kirkerne som kulturhistoriske kendingsmærker. Henviser 
til en vejledning fra Stifterne, der siger, at vindmøller ikke 
må ligge tættere på kirker end 28 x møllehøjden. 
Bemærker at Almind og Sønder Rind kirker ligger under 
den afstand. 

Byrådet har besluttet at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i 
Faldborgdalen.

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

Studiet vil indgå (som litteratur) i miljørapportens behandling af vindmøllers 
påvirkning af husdyr. 

Vindmøllernes påvirkning af området af særlig geologisk interesse skal 
belyses og vurderes nærmere i miljørapporten. Det skal bl.a. ske gennem 
visualisering af vindmøllerne set fra udvalgte positioner, som viser hvordan 
den visuelle oplevelse af Faldborgdalen vil påvirkes af vindmøllerne.

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for Bilag IV-arter, 
herunder flagermus og markfirben, og fuglearter, herunder svaner og gæs 
indgå.

Vindmøllernes påvirkning af landskabet herunder Faldborgdalen og området 
omkring Hald Ege skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

Ifølge Miljøministeriets ’Vejledning om planlægning for og tilladelse til 
opstilling af vindmøller’ skal den visuelle påvirkning af bl.a. kirker belyses ved 
planlægning for vindmøller nærmere en 28 gange møllens højde fra 
kulturhistoriske landskabselementer. 

I miljørapporten skal det vurderes, hvordan vindmøllerne påvirker de 
omkringliggende kirker. Som grundlag for vurderingen skal der udarbejdes 
visualiseringer. 
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Er bekymrede for, at stilheden forsvinder i landdistrikterne.
Mener, at Viborg Kommune skal passe på sine borgeres 
liv og livskvalitet. Mener, at vindmøllerne vil ødelægge et 
område, hvor folk har boet i generationer. 

Er nervøse for, at det vil påvirke ejendomspriserne i 
området. Bemærker, at vindmøller har haft en kraftig 
negativ effekt på ejendomspriser andre steder i landet. 

Bemærker, at landskabet på Silkeborgsiden er 
kategoriseret som ’værdifuldt landskab’.

Vindmøllernes påvirkning af omgivelserne mht. støj og synlighed skal belyses 
og vurderes i miljørapporten. 

Vindmøller kan resultere i et værditab på ejendomme i området. Der kan 
derfor anmeldes et krav om erstatning for værditab på beboelsesejendomme. 
I forbindelse med offentlighedsperioden for planforslagene vil opstiller være 
forpligtet til at afholde et offentligt møde, hvor Energi-, forsynings- og 
klimaministeriet redegør for værditabs- og køberetsordningerne. Der er 
alternativt mulighed for at aftale mellem opstiller og ejer af 
beboelsesejendommen.

Vindmøllernes påvirkning af landskabet, herunder landskabet i Faldborgdalen 
og retningslinjen for ’landskabelige interesseområder’ i kommuneplanen for 
Silkeborg Kommune, skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

24. 
Merete Jensen

Er som lodsejer i området bekymret for virkningen på 
kreaturer – ikke mindst drægtige køer, som skal afgræsse 
arealer mindre end 50 meter fra den midterste vindmølle.
Ønsker, at det belyses hvilken indflydelse lavfrekvent støj 
har på risikoen for misdannelser hos kalve.  

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers påvirkning af husdyr.  

25. 
Tina og Brian Dam 
Sørensen

Mener, at vindmøllebekendtgørelsen ikke beskytter 
naboerne omkring vindmøller. Mener, at den nuværende 
afstand på 4 x vindmøllens højde intet har med støj at 
gøre. 

Mener, at vindmøller kun bliver støjbegrænset, når det 
blæser 6 og 8 m/sek. Ved alle andre vindhastigheder - 
også om natten - må møllerne larme frit. 

Bemærker, at al støjmåling er teoretisk beregnede 
målinger, selvom der er udviklet teknik til faktiske/ reelle 
målinger. 

Bemærker, at nuværende møllenaboer oplever skyggekast 

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

Vindmøllerne må ikke ’larme frit’ ved andre vindhastigheder. 
Grænseværdierne er bare sat for 6 og 8 m/s. Miljøstyrelsen har i 2016 
offentliggjort en undersøgelse af støjen fra nyere vindmøller i Danmark ved 
andre vindhastigheder end de normalt rapporterede 6 og 8 m/s. Overordnet 
set - med fokus på alle data - viser undersøgelsen, at kildestyrken (støjen ved 
vindmøllen) stiger med vindhastigheden op til omkring 7 m/s, hvorefter 
kurven knækker, og kildestyrken er tilnærmelsesvis konstant ved højere 
vindhastigheder.

Beregningerne af støj fra vindmøller bygger på faktiske målinger fra andre 
vindmøller af samme type.

Vindmøllernes skyggepåvirkning skal belyses og vurderes i miljørapporten.
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som ekstremt forstyrrende og meget uroligt. 

Bemærker, at der vil være en faldende ejendomsværdi, 
som kan dokumenteres af ejendomsmæglere. 

Foreslår, at vindmøller samles i udvalgte områder, hvor 
borgere eksproprieres, så der er minimum 2 km fra 
vindmøller til nærmeste naboer. Mener, at alternativt skal 
vedvarende energi ikke trumfes igennem for enhver pris. 

Vindmøller kan resultere i et værditab på ejendomme i området. Der kan 
derfor anmeldes et krav om erstatning for værditab på beboelsesejendomme. 
I forbindelse med offentlighedsperioden for planforslagene vil opstiller være 
forpligtet til at afholde et offentligt møde, hvor Energi-, forsynings- og 
klimaministeriet redegør for værditabs- og køberetsordningerne. Der er 
alternativt mulighed for at aftale mellem opstiller og ejer af 
beboelsesejendommen. 

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

26. 
Birthe og Arne Th. 
Poulsen

Mener, at der vil være risiko for at færdes i skoven syd for 
ejendommen på Tostrupvej 70 om vinteren pga. is-afkast 
fra vindmøllerne.

Miljørapporten skal indeholde en risikovurdering for færdsel under og omkring 
vindmøllerne herunder på Kjellerupvej. 

27. 
Michael Hildebrandt 

Mener, at enhver yderligere behandling af 
vindmølleprojektet ved Tolstrup bør stoppes, da 
vindmøllerne blokerer for den bedste føring af 
hærvejsmotorvejen, såfremt det ender med en motorvej 
øst om Viborg. 

Bemærker, at Vejdirektoratet bl.a. undersøger en vejføring 
som passerer vindmølleområdet (kort er vedhæftet). 

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

28. 
Michael Hildebrandt

Mener, at behandlingen af vindmølleprojektet bør stoppes, 
da det ikke vil hvile på et lovligt grundlag, da SMV 
direktivet ikke er indarbejdet i den danske 
vindmøllestøjbekendtgørelse, som dermed er ulovlig.

Miljø og Fødevareministeriet vurderede i oktober 2017, at det er tvivlsomt, om 
den danske vindmøllebekendtgørelse er omfattet af miljøvurderingspligten. 
Ministeriet har imidlertid besluttet at gennemføre en miljøvurdering af 
bekendtgørelsen. Miljø- og Fødevareministeriet har samtidig tilkendegivet, at 
sagsbehandlingen efter ministeriets opfattelse bør fortsætte efter gældende 
ret, herunder i forhold til igangværende vindmølleprojekter anmeldt til 
kommunerne i henhold til vindmøllebekendtgørelsen, indtil ministeriets 
endelige vurdering foreligger. Miljøvurderingen af bekendtgørelsen er 
gennemført i juli-august 2018. Det forventes, at der vil foreligge en ny 
bekendtgørelse i starten af 2019. 

29. 
Arne Nicolaisen

Ønsker som lodsejer i området at tage imod tilbud om at 
deltage i en bustur til et lignende vindmølleprojekt inden 
der tages politisk stilling til projektet. 

Opfordrer politikere til at tænke på naturen, miljøet, 

Ønsket videregives til ansøger, som har tilbudt at fremvise et eksisterende 
lignende vindmølleområde. 

Vindmølleprojektets påvirkning af fuglearter, bilag IV-arter (bl.a. flagermus), 
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naboer, trafikken og dyreliv. 

Ønsker, som nær nabo (779 meter fra nærmeste 
vindmølle), at vindmøllerne ikke opstilles pga. udsigt til 
vindmøller, skyggekast, faldende ejendomspris og dyreliv 
der forsvinder. 

naboer, Kjellerupvej og jernbane skal belyses og vurderes i miljørapporten.  

Vindmøllernes skyggepåvirkning skal belyses og vurderes i miljørapporten.

Ifølge Bekendtgørelse af lov om fremme af vedvarende energi kan ejere, der 
vurderer, at en vindmølleopstilling påfører deres beboelsesejendom et 
værditab anmelde et krav om betaling herfor. Ejere, som helt eller delvis er 
beliggende i en afstand af op til seks gange højden fra den eller de planlagte 
vindmølleplaceringer betaler ikke sagsomkostninger for behandling af kravet. 

30. 
Henning Moestrup
Indeholder 19 
underskrifter

Ønsker, at vindmøllernes påvirkning af Faldborgdalen 
belyses i miljørapporten. Mener, at vindmøllerne vil 
skæmme og ødelægge proportionerne mellem dalen og 
bakkesiderne. 

Mener, at placeringen af store vindmøller synes i modstrid 
med de tidligere beslutninger, der er truffet om placering af 
anlæg i Faldborgdalen (biogasanlæg, RC beton).

Ønsker, at vindmøllernes påvirkning af landskabet belyses 
i miljørapporten. Mener, at vindmøllerne vil dominere 
landskabet og ødelægge det visuelle indtryk af dalen. 

Ønsker, at det skal undersøges, hvordan vindmøller vil 
influere på plante- og dyreliv fx støj, lysglimt. 

Bemærker, at naboer til vindmøller kan fortælle, at det er 
svært at få en normal nattesøvn. Mener, at det kan 
medføre stress, forhøjet blodtryk, sukkersyge og død. 

Mener, at lovgivningen ikke yder tilstrækkelig beskyttelse 
for naboer mod støjpåvirkningerne fra vindmøller.
Ønsker en beregning hvori indgår byggestandarden af 
beboelse i en afstand af minimum 3 km, og ønsker en 
vurdering af effekten af støj og lavfrekvent støj/infralyd på 
beboerne inden for denne afstand.

Anbefaler, at der i miljørapporten arbejdes med et 
udgangspunkt for skyggevirkninger, der ligger sig op af de 
tyske regler end anbefalingerne fra Miljøstyrelsen. 

Projektområdet ligger i Faldborgdalen, der er udpeget som område af særlig 
geologisk interesse i kommuneplanerne for både Viborg og Silkeborg 
Kommuner. Ifølge kommuneplanernes retningslinjer skal hensyn til geologien 
tillægges særlig stor vægt indenfor disse områder. Vindmøllernes påvirkning 
af Faldborgdalen skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

Byrådet har besluttet at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i 
Faldborgdalen.

Vindmøllernes påvirkning af landskabet herunder Faldborgdalen og området 
omkring Hald Ege skal belyses og vurderes i miljørapporten. 

I miljørapporten vil vurdering af møllernes betydning for dyrelivet, herunder 
bilag IV-arter (bl.a. flagermus) og fuglearter indgå. Der vil desuden fremgå en 
generel betydning for møllernes betydning for naturforhold såsom beskyttet 
natur.

Miljørapporten skal indeholde en redegørelse for undersøgelser af 
vindmøllers sundhedsmæssige konsekvenser 

Støj fra vindmøllerne skal belyses og vurderes i miljørapporten. Vindmøllerne 
skal godkendes i henhold til Miljøstyrelsens bekendtgørelse om vindmøller. 
Bekendtgørelsen fastsætter grænseværdier for støj og lavfrekvent støj, som 
bygherre skal dokumentere er overholdt, inden der kan meddeles en 
tilladelse til etableringen.

Vindmøllernes skyggepåvirkning skal belyses og vurderes i miljørapporten.



2

Mener, at der må kigges på, hvad behovet er for løse 
opgaven med at udbrede grøn energi, og at der skal være 
en fornuftig fordeling mellem de forskellige typer af grøn 
energi da disse ikke virker optimalt samtidigt. Mener, at 
grøn energi er fin, men spørger om det skal være store 
havmøller, solceller, varmepumper, store landmøller. 
Bemærker, at én havvindmølle kan generere mere energi 
end de foreslåede tre vindmøller med en placering ved 
Tolstrup. Er uforstående over for, at der kan foreslås en 
placering af vindmøller i et område hvor udnyttelsen af 
vinden er dårlig. 

Foreslår, at det i miljørapporten belyses, hvilke alternative 
placeringer, der er undersøgt, og at der redegøres for, 
hvad den valgte placering betyder for produktionen af 
energi i forhold til en mere ideel placering i forhold til 
vindressourcer. 

Foreslår, at sikkerheden for færdsel under møllerne og på 
Kjellerupvej belyses i miljørapporten. 

Bemærker, at vindmølleområdet vil umuliggøre en 
østligere føring af Hærvejsmotorvejen, som er foreslået af 
en lokal arbejdsgruppe, for at motorvejen ikke skal splitte 
et velfungerende lokalt sammenhold omkring Møllehøj 
skoledistriktet og Møllehøj Hallen. 

Ansøger har ansøgt om etablering af vindmøller i dette område. Byrådet 
ønsker at undersøge muligheden for opstilling af vindmøller i området. For 
byrådsperioden 2018-2021 er der indgået en konstitueringsaftale, hvoraf det 
fremgår, at der vil være fokus på at reducere brug af fossile brændstoffer til 
fordel for alternative energiformer bl.a. biogasanlæg, solceller, vindmøller og 
overskudsvarme.

Vindmølleprojektets forventede energiproduktion og bidrag til reduktion af 
klimagasser samt en livscyklus-analyse skal beskrives i miljørapporten. 
Miljørapporten skal desuden redegøre for et 0-alternativ, hvor 
vindmølleprojektet ikke gennemføres. 

Miljørapporten skal indeholde en risikovurdering for færdsel under og omkring 
vindmøllerne herunder på Kjellerupvej. 

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.

31. 
Kaj Erik Nielsen 
Friborg

Bemærker, at hvis der projekteres vindmøller på denne 
placering vil man begrænse muligheden for en linjeføring 
af en midtjysk motorvej. 

Vindmølleprojektets relation til en linjeføring af en motorvej vil indgå i de 
videre undersøgelser.


